
 

  
Grizzly, Vláďa, Béďa, Kája, Šmodrch a Lišák jsou jistě hrdí 
na svoje dílo. Vždyť uklidit takovou skládku to už za uznání 

určitě stojí, nemyslíte? 

 

 

 

 

 

 

V tomto čísle najdete vše důležité, co se v oddíle Trojka Shawnee událo 
v měsíci září roku 2006. 



Slovo šéfredaktora 
Tak tu máme nový měsíc, nový skautský rok a s ním i nové číslo nového ročníku 
našeho, již plnoletého, časopisu. Když jsem včera dopoledne (tj. 17.10.) psal, že už 
je vydání našeho časopisu takříkajíc na spadnutí, byl jsem potěšen vašimi reakcemi, 
že se na nové číslo těšíte. Škoda, že se mi nepovedlo splnit termín 17.10., jak jsem 
naznačoval, ale nakonec můj osobní termín 18.10., který jsem si stanovil, jsem 
naštěstí bez problémů dodržel. 

Protože se v minulém čísle objevil opět tiskařský šotek, musím se omluvit 
Tarzanovi, který napsal velice pěkný článek do minulého čísla, který byl otisknut na 
straně 45, ale v obsahu na poslední straně byl uveden jako autor článku Drak, který 
mě na to sám upozornil. A vůbec, těch chyb na posledních stranách je za poslední 
ročník celkem dost, jak jsem vždycky sám zjistil, což mě velice mrzí. Abych se 
aspoň trochu omluvil všem, pokusím se krátkosti shrnout, proč vlastně tyhle 
překlepy vznikají.  Je to z toho důvodu, že poslední strana vzniká skoro automaticky 
jako úplně závěrečný krok sestavení časopisu. A jak už to tak bývá, člověk s vidinou 
brzkého konce práce otupuje na pozornosti… A tak občas na něco zapomene, 
přehlédne… Ale protože i z vlastních chyb se může něco vytěžit, tak z pozice 
podnáčelníka vyhlašuji takovou malinkatou soutěž. Projdete-li si poslední stránky 
a napíšete mi na mail nebo předáte osobně na papíře do konce měsíce října všechny 
čísla a chyby „tisku“ na posledních stranách, můžete si připsat do Javorové nažky až 
15 bodíků za odhalení všech tiskových chyb na poslední stránce. 

Nový rok se nám rozjel a s ním i několik drobných změn v našem časopisu. 
První, nejdůležitější změna je adresa, na které můžete posílat své příspěvky. 
Protože se moje adresa na portálu seznam proflákla i různým spamovacím robotům, 
rozhodl jsem se změnit poskytovatele e-mailových služeb a proto od dnešních dnů 
používejte k odesílání příspěvků výhradně adresu michkraus@gmail.com. 
Původní adresa bude sice ještě chvíli občas prohlížena, ale ne dlouho… 

Další změna postihla stránku zábavy. V letošním ročníku budou jejím 
obsahem „inteligenční“ testy o kočičkách. Doufám, že se vám všem budou líbit. 
Zároveň bych chtěl alespoň interně poděkovat brněnskému oddílu A je to!, který nás 
v tomto inspiroval. 

Dále se trochu změnilo pravidlo uzávěrek příspěvků do Březových kůr. Již 
nebude obecně platit, že uzávěrka je první pátek v měsíci, ale bude vždy týden před 
první oddílovou akcí v měsíci, pokud nebude hned první víkend. Je to trochu 
složitější na vysvětlení, proto prosím sledujte pečlivě uzávěrky v minulých číslech 
nebo na internetu. Tahle změna byla dána tím, že v případě, když je oddílová akce 
hned první víkend, Březová kůra se vám do rukou dostane většinou stejně až za 14 
dní, čímž vznikne větší prostor pro napsání a doručení kvalitních příspěvků. Při 
pohledu do kalendária lze toto pravidlo mírně zobecnit, že uzávěrka bude vždy buď 
první, nebo druhý pátek v měsíci. Doufám, že nevzniknou přílišné komplikace. 

Na závěr bych si dovolil několik poznámek. Březová kůra je tu hlavně pro 
vás, není mým cílem ji psát celou sám (a není to v současnosti ani v mých silách), 
takže to, co se v časopisu objeví, je minimálně z 80% zcela ve vaší kompetenci. Co 
tím chci naznačit? Že Březová kůra stále hledá nové přispěvatele z řad členů. Máte-li 
zájem něco zajímavého do našeho časopisu napsat, budu jedině rád. Pokud bude 
mít článek takříkajíc hlavu a patu, jistě se v dalším čísle Březové kůry objeví.  

Mých slov bylo již dost, takže hurá na 186. číslo Březové kůry 

TATEYOPAH 
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Slovo Degandawidy 
Dnes to bude krátké, protože mě nic zásadního, co bych zde chtěl sdělit, nenapadá. 
Tak ať neplýtvám místem. Dění v oddíle se v měsíci září rozběhlo skutečně na plný 
plyn a k tomu nám přibyli do oddílu i nějací nováčci. Celkem čtyři kluci pro změnu 
odešli, ale tři z nich na táboře vůbec nebyli a ten čtvrtý z tábora odjel předčasně, 
takže bilance skutečně není špatná a ještě ke všemu to potvrzuje, že kladné dojmy 
z letošního tábora byly opravdu upřímně míněné. Od začátku září byla každý týden 
oddílová akce, tři z nich byly vícedenní a v obou Zpravodajích města Zábřeh, které 
od začátku skautského roku vyšli jsou o Šavanech velice pochvalné články, 
u každého i s fotkou. Spousta dalších (asi 14) fotek zaplňuje dvoustranu ve 
skautském celostátním časopise Skaut-Junák, v němž je o nás povedená reportáž – 
alespoň podle očitých svědků, protože mně se dnes, den před uzávěrkou BK, nové 
číslo Skauta-Junáka v Praze sehnat nepovedlo. Koníci se úspěšně rozjeli a oddílová 
rada chystá řadu dalších akcí, mnohé z nich opět vícedenní. 

Nerad bych to zakřikl, protože vím i o několika vážných problémech, které 
je v oddíle potřeba řešit a zkušenosti nás učí, že za týden to může být všechno 
jinak. Přesto si v tuto chvíli devatenáctý rozjezd do nového skautského roku v 
podání Trojky Shawnee zaslouží výborné hodnocení a za to rozhodně patří dík a 
pochvala vám všem – pracovitým a aktivním klukům a holkám, kterých je mezi 
námi spousta. Díky a ať to šlape i nadále! 

Stopař 



Den dobrého skutku 
Po dlouhé době zase náš kmen podnikl akci zaměřenou na pomoc přírodě 

a tentokrát jsme se na doporučení Městského úřadu zaměřili na úklid 
Novodvorských mezí lemujících silnice ze Zábřeha k Lesnici. A rozhodně to bylo 
doporučení dobré, protože odpadků tam byla opravdu spousta a rozhodně tam bylo 
co dělat. Díky pomoci Města Zábřeh jsme měli k dispozici také pytle na odpadky, 
pracovní rukavice a především jsme se nemuseli zabývat likvidací nasbíraných 
odpadků, které od nás převzala firma Ekoservis. 

Sešli jsme tedy v sobotu 23. září ráno před Gymnáziem Zábřeh a odtud 
vyrazili. Ze začátku vypadala účast slabě, ale za chvíli nás doběhlo pár opozdilců, 
takže nakonec nás byla rovná dvacítka a mimo členy se účastnil ještě pan Šlampa 
a Veronika. Oběma určitě patří velký dík. Každopádně od Topa, Rajčete, Mustanga, 
Dušana a Reta se mi nedonesla žádná 
omluva!  

Rozdělili jsme se na dvě úderné 
jednotky. První začala sbírat odpadky od 
konce Zábřeha a postupovala směrem 
k Lesnici, druhé, složená především z Káňat 
se přesunula o kilometr dál, s tím, že půjde 
první skupině naproti k Zábřehu. Tento 
postup opačným směrem se ale poněkud 
zpomalil, protože v místě, kde se silnice na 
Lesnici z uklízené hráze odpojovala, bylo 
několik regulárních černých skládek 
obsahující skutečné poklady. Našli jsme tam 
například několik čelních skel z aut, mrtvé 
slepice, autobaterii, staré dveře, houpacího 
koníka a samozřejmě spoustu všudypřítomných pneumatik. 

Šmodrch, Lišák, Laďa, Grizzly, Kája i Béďa se ale do odpadků vrhli 
s maximálním nasazení a černé skládky tak neměli šanci. Místečko vedle místečka 
se proměňovalo v čisté meze a vzhledem k rychlé práci od Zábřeha postupující 
jednotky toto naše zdržení ani nevadilo a v průběhu plánovaných čtyř hodin jsme 
opravdu zvládli celý předpokládaný úsek projít a uklidit. Pochvalu samozřejmě 

zaslouží i první skupinka mířící od Zábřeha. Pan Šlampa 
s Honzou, Komančem a Ká to celé jistili z pole pod mezí 
a uklízeli tak patu hráze. Vršek čistili skupinky Helča + 
Blanka a s Tarzanem pracoval Néťa a to celé pro jistotu 
uzavírala jednotka Býček + Tateyopah, která skupinu 
uzavírala a doslova mravenčí prací přiváděla náš týmový 
výkon k dokonalosti. Býček byl prostě skvělý a opravdu 
po kolenou prolézal mez a hledal zbylé odpadky. 

Suma sumárum naše práce ulehčila přírodě 
o nějakých 60 pytlů odpadků, 40 pneumatik, několik rolí 
linolea a lepenky, staré televize, spousty skla, hader, 
koberců atd. Myslím, že na svůj výkon a pomoc 
můžeme být hrdí a těší mě, že právě náš oddíl přispěl 

k čistotě tohoto koutu v okolí Zábřeha. 

Stopař 



66 sněm našeho kmene 
8. 10. 2006 louka u chaty na Olšanských horách 

Již od pátečního rána probíhala příprava sněmu kdy Stopař s Ohiyesou 
sháněli po lese tyče na týpý, které zabezpečovalo ochranu před deštěm. Tyčí se na 
konec podařilo „vyrobit“ deset. Další den ráno kdy Wyoming přijel ke sněmovišti již 
poměrně, díky místním komunikacím, rozhrkaným autem, se trojice ohnivců – 
Wyoming, Mlčim a Ohiyesa vydali do blízkého lesa kde pokáceli zbylé týpyové tyče. 
Tyče se pomalu začali čistit a v tomto okamžiku přišel prvně Stopař s Kutilem a po 
té i zbytek oddílu z bitvy u Kanawhy. Ohiyesa odešel s oddílem do lesa pro materiál 
na topení, pagodu a lavičky a mezitím Wyoming s Mlčimem a i Tarzanem postavili 
týpý. 

Rody si začali dělat lavečky, ale po chvíli odešli na oběd a následně na klání 
rodů. Sněmovní kruh  začal pomalu dostávat onen požadovaný tvar a okolo 17:15 
kdy rody v rychlosti dodělaly lavečky se rozezněl buben oznamující brzké zahájení 
sněmu. Po chvíli rody již oblečeny v roucha se pod vedením Wyominga odebrali ke 
sněmovnímu kruhu. Šaman Mičkinikwa, vedoucí tento sněm, slovy Má Manitu čtvero 
synů zahájil sněm. Zapalovali za ohnivce Mlčim s Ohiyesou a za vítěznou družinu 
v Klání rodů Dráček s Lišákem. 

Následné představení všech bojovníků a zpěvu rádců nás dovedlo k první 
písničce pod vedením Stopaře. Následné zpěvy členů vedení nás uvedlo do obrazu 
činnosti minulé i budoucí každého z pod i náčelníků. Taktéž mluvil Mičkinikwa  nejen 
za Koníky, ale i za ohnivce kdy oznámil začínající ohnivecký kurz pro zvolené 
bojovníky, kteří budou osloveni.  

První skalp z oblasti ochranářství vyhrály Káňata, všechny skalpy si na 
tento sněm připravil Wyoming. Taktéž i zbývající až na skalp Lesní moudrosti, který 
vyhrály Vlci. Agitanovo roucho tedy přešlo do symbolického držení Káňat. Ohiyesův 
Muž sněmu nám představil již alespoň po čtvrté v řadě vítěze- Dráčka. Vyhlášení 
měsíčního bodování řeklo všem bojovníkům že jsou v boji o první místa nový 
členové s nimiž bude těžký boj, neboť první místo obsadil Láďa, z družin vyhráli 

Káňata.  

Degandawida Stopař si potvrdil do 
oddílových funkcí podnáčelníků již zvolené 
podnáčelníky, ale jelikož jim končilo funkční 
období došlo k jejich znovu jmenování, tito 
podnáčelníci neodmítli pomoci Stopařovi při tažení 
oddílové káry – Tateyopah, Waope, Tarzan, 
Ohiyesa. 

Ohnivec Mlčim oznámil kruhu bojovníků 
znovuobnovení rodu Horských lvů jejímž členy je 
Mlčim, Dráček a Martin. Udílení Orlích per, kdy si 
každý žádající mohl vybrat, který z wagamedů či 
šaman Mičkinkwa udělí Orlí pera. Osm žádajících 
o svá Orlí pera, z nichž nikdo neměl více jako dvě 
si vyslechlo chválu o své osobě a nezbývalo než 
ukončit již 66 sněm Gilwellským kruhem. 

Nakonec se rozdala Březová kůra 
a odešlo se na sokolovnu. 

Ohiyesa 



Velká oddílová rada, 29. – 30. 8. 2006 
Na konci letních prázdnin se sešla nově oddílová rada, aby naplánovala, co bude 
oddíl podnikat v dalším období své činnosti. Sešli jsme se širší skupinka starších a 
na dva dny vyrazili do Olomouce. Konkrétně tedy Drak, Tateyopah, Stopař, Tarzan, 
Helča, Netopýr, Dušan, po roce se opět vrátil Béďa a v úterý večer se ještě připojil 
Ohiyesa. V Olomouci na nádraží se nás ujala Karambol z oddílu Duběnek, v jejichž 
klubovně jsme se ubytovali a hned potom jsme vyrazili na Svatý Kopeček do ZOO. 
Počasí bylo docela chladné, ale prakticky nepršelo, takže prohlídku zahrady jsme si 
užili, dokonce i na věž jsme vylezli. Akorát jsme neviděli slony (které snad v tamní 
ZOO ani nemají) a taky medvědy, který byl zalezlý někde v doupěti. 

Ze ZOO jsme vyrazili ještě k bazilice, 
kterou jsme si taky prohlédli. Na straně 
otevřené k Olomouci do nížin 
Hornomoravského úvalu byl pěkný rozhled na 
Olomouc a daleké okolí (bylo pod mrakem, ale 
viditelnost byla dobrá), ale taky tam pořádně 
fučelo. Takže kdo si nevzal bundu, raděj se 
odtud klidil někam do závětří. Někteří z nás si 
ještě na Kopečku zašli do cukrárny a pak už 
jsme zase sjeli autobusem dolů do města a na 
klubovně jsme poobědvali. Pak přišlo na řadu 
konečně nějaké to schůzování, kvůli kterému 
jsme sem vlastně jeli. V podvečer jsme potom 
vyrazili do centra města a prohlídli si nejen 
pěkně osvětlenou Olomouc, ale zastavili jsme se i na náměstí, kde zrovna 
vystupovala plzeňská skupina Znouzectnost a Drak o nich prohlásil, že hrají fakt 
dobře a že kdyby kolem deváté neskončili, tak bychom ho odtamtud ani nedostali. 
Ještě jsme se nechali na chvíli vtáhnout do kola davem skotačících Angličanů a pak 
jsme se zase vrátili do klubovny, kde nás čekal jeden z nejdůležitějších bodů – 
naplánovat kalendárium na podzimní období. I tohle jsme společně zvládli, povídalo 
se dost, někteří už skoro usínali na stole, takže hned potom jsme zalehli. 

Plán na středeční dopoledne byl jasný – 
lanové centrum v Olomouci. S Karambol jsme se 
rozloučili, sama nás ještě zavedla kus do města 
směrem k lanáči (jak tady všichni lanovému centru 
říkali) a vydali se tedy na místo lezení ve výškách. 
Bohužel jsme zde zjistili, že do dvou odpoledne mají 
plno, takže jsme změnili plán a nejdřív zašli do 
arcibiskupského muzea umění. Pro některé byla tato 
dávka kultury moc velké pecka, čili bylo potřeba to 
potom schladit v cukrárně. Tateyopah s Ohiyesou 
poté už potřebovali odjet a s nimi nás opustil i 
Tarzan, kterému nebylo dobře. My zbylí jsme pojedli 
a konečně jsme vtrhli do olomouckého lanáče. Tam se 
nás ujala instruktorka Katka, která nás nejdřív lehce 
zaškolila a pak už jsme se vydali lozit do osmimetrové 
výšky. Byla to paráda a všichni jsme byli rádi, že 

jsme počkali až do dvou, protože to jednoznačně stálo za to. 

Dokonce i Helča byla nadšená, ačkoliv před každou překážkou říkala, že 
ona tam nejde a ona to nezvládne. Přitom některé těžké úseky přeskákala jako 
kamzík. Celé to bylo završené adrenalinovým skokem (taky z osmi metrů), přičemž 



člověk byl zavěšený na dvou lanech a parádně se shoupl. Helča 
opět tvrdila, že na to nepůjde, ale šla. Katka si stěžovala, že u 
tohoto skoku vůbec nekřičíme a že jsme moc v klidu, ale Helča jí 
to za nás všechny vynahradila a prý je v ječení zatím 
rekordmankou. Myslím, že když Helča skákala, museli 
v Olomouci na náměstí vzlétnout holubi, protože pištěla fakt 
pronikavě. 

To byl ale už závěr celé akce. Z lanového centra jsme 
se bleskem přesunuli na nádraží a odtud do Zábřeha, kde jsme 
se rozešli. Myslím, že tahle velká rada určitě splnila svůj účel 
a navíc jsme si na ní pěkně užili netradiční věci. 

Stopař 

Na skladě jsou oddílová trika!!! 
Nemůžu si pomoct, ale neznám oddíl s tak pěknými 

oddílovými triky, jako jsou ta naše. A když vyrážíme na výpravu 
všichni v modrém, je to radost pohledět a taky ukazujeme světu, 
že jsou tu nějací Šavani a jsou pořádně aktivní. Navíc oddílová 
triko je z kvalitního materiálu (žádná průhledná látka jako 
z tržnice) a dají se nosit všude. Aby nám to takhle slušelo 
i nadále, objednala se další dvacítka triček. Na skladě jsou tak 
téměř všechny velikosti a cena jednoho je 126 Kč (což vzhledem 
ke kvalitě určitě není mnoho). Kdokoliv tedy nemá oddílové tričko 
nebo jej už má potrhané, určitě poproste rodiče, ať vám koupí 

nové nebo si jej kupte sami. Zas tak moc peněz to 
opravdu není. Stačí říct Stopařovi a na další akci nebo 
schůzce můžete být stylově v modrožluté oddílové barvě. 

Součástí šatníku každého skauta musí být určitě 
i skautský kroj. Vzhledem k vyšší ceně kroje samozřejmě 
netlačíme na jeho koupi u nováčku, ale kdo je v oddíle už 
rok a déle, určitě by si měl kroj koupit. Cena kroje je 
přibližně 400 Kč a stačí jej objednat také u Stopaře. Je 
k dispozici i několik krojů po bývalých členech, které jsou 
samozřejmě o něco levnější. Ke kroji patří ještě nášivky 
(ty platí oddíl) a šátek s turbánkem, které si necháme 
sami šít a bude to položka v řádu desetikorun. Kroj je 
jednorázová investice, která vydrží roky a v Trojce 

Shawnee jej považujeme za důležitou součást členství ve skautském oddíle. 

Stopař 
fornusek.pavel@email.cz 

776 582 696 
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PLÁN AKCÍ 
listopad, prosinec 2006 

4. – 5. listopadu Záhada hlavolamu, Stínadla se bouří 
Další velká kmenová akce, na kterou pozveme i jiné oddíly. 
Inspirovat se budeme Jaroslavem Foglarem a mimo soutěže ve 
vytahování Ježka z klece se vydáme i do tajemných 
stínadelských uliček … 

11. listopadu Florbalový trénink 
Bude-li zájem, Waope se nabídl, že domluví tělocvičnu a můžem 
si zacvičit s florbalkami. 
 

17. - 19. list. Pangea Ostrava 
Abychom mohli poprvé návštívit i celostátní velkou výměnu 
zkušeností (CVVZ), přesunula se poznávací výprava do Ostravy 
až na listopad. Akce se týká oddílové rady. 

25. listopadu Florball family 
Florbal i pro naše tatínky, bratříčky, dědečky a třeba i maminky 
- prostě rodinné týmy. 

2. prosince Uzlařská regata 
Už mnohokrát jsme se vydali na tuto soutěž bludovských 
Delawarů a mnohokrát jsme patřili mezi nejúspěšnější oddíly. 
Nepochybuju, že tomu tak bude i letos, protože v šavanských 
rodech je spousta uzlařských es. Takže trénujte, ať se 
předvedem. 

15. - 17. prosince Vánoční nadílka 
Tradiční, jedna z vůbec nejoblíbenějších akcí celého roku. 
Stromeček, dárky, vánoční atmosféra; letos opět vícedenní. 

23. prosince Tichá noc… 
Příjemné, kamarádské posezení v předvečer nejkrásnějších 
svátků roku. Jen pro ty, co budou chtít si popovídat, 
zavzpomínat, dát si čaj. 

27. - 30. prosince Zimní radovánky 
Další zimní tábor. Sezení u televize a nacpávání se cukrovím 
vystřídá drsná akce pro milovníky zimní romantiky. Jestli bude 
taková sranda jako loni, není se čeho bát. Jede se jen v případě 
příznivých sněhových podmínek. 

Akce povinné pro všechny členy oddílu jsou podtrženy 
 

Pavel Fornůsek – Stopař, tel. 776 582 696 



Káňata 
Tento rok jsme se sešli stejně jako ostatní družiny v novém složení 

Drak – rádce – volba rádce proběhla až na zahazovačce. Tímto všem děkuji 
za důvěru - tentokrát to fakt myslím upřímněJ 

Béďa – podrádce. Béďa se k nám do družina vrátil po roční přestávce. 
Jsme rádi, že se k nám zase přidal a stal se velmi aktivním pomocníkem rádce. 
Mohu se na něho ve všem spolehnout. Chválím!! 

Grizzly - podrádce II. Je zkušeným členem a jeho aktivita se projevila ve 
výborném umístění v Javorové nažce za září. 

Vláďa – přišel k nám do družiny z Vlků. Zatím se jeví jako velice aktivní 
člen, který svým prvním místem v Javorové nažce za září ukázal, že má zájem 
o práci v družině. Jen tak dál, Vláďo. 

Lišák – další aktivní člen, který obsadil v Javorové nažce za září třetí místo. 
Při schůzkách se snaží a má šance aby se udržel v bodování i nadále na předních 
místech. 

Šmodrch – další zkušený člen, který působí v oddíle několik let.  

Mustang – přišel do naší družiny z Vlků.  

V letošním roce jsme v Káňatech přivítali i tři nováčky. 

Erik – do oddílu ho přivedl Lišák. Je nejmladším členem družiny.  

Kája- do oddílu ho přivedl Béďa. Je velice živý, mohl by se trochu zklidnit. 

Tomáš – do oddílu ho přivedl také Béďa. Snaží se a je aktivní. 

 V září se družina ještě rozbíhala, ale myslím, že už pluje plnou parou 
vpřed. Na družinovkách jsme trénovali lacros, ale vyzkoušeli jsme si i karetní hru 
Magic the Gatherning. Naši sílu jste už mohli vidět na sněmu, kde chyběl pouze 
Mustang, který byl řádně omluven, za což ho chválím! 

V nadcházející době nás čekají družinová výprava a po ní akce o Jaroslavovi 
Foglarovi. Tato akce bude spojena s velkou hrou městem!!! Doufám, že na tuto akci 
všichni příjdou!! 

KDYŽ SE NEMŮŽETE DRUŽINOUVKY ZŮČASTNIT JE POTŘEBA SE ŘÁDNĚ 
OMLUVIT! 

DRak                                                                                                                         
731087968 



Družina Medvědů 
Jak jistě všichni dobře víte, vznikla nám staronová družina – MEDVĚDI. 

Nejprve tedy stručný výčet členů.... 

Rádce:   bear breaker -   HELČA 

Podrádce: master of magic -   DUŠAN  

Členové: master of jokes -   RET 

  wing footed -   ŠÍDLO 

  sister-nice of Komanch -   BLANKA 

  bulletin board man -   KOMANČ 

 and handy man -    KUTIL  TIM 

Čo robime? 

  

Na rodovkách hrajeme obvyklé i neobvyklé hry, občas  proložené 
kolektíívně prosazovaným a hraným magicem... 

Dále zkoušíme všemi velmi, nesmírně a maximálně oblíbenou morseovku, 
či jiné sporty :-) 

Jinak pevně věřím a doufám, že už všichni jako například já! znají i chápou 
skautský zákon a desatero...pokud ne - napravíme... 

Pokračujeme i v přípravách na OP … včetně mě, takřka neopeřené. 

V nastávajícím zimním období nepodlehneme, jak doufám zimnímu spánku, 
ale chystáme se  zhotovit, nebo opravit krmelec (kde ještě není dořešeno, ale do 
měsíce to budu vědět).  Tímto si i můžeme splnit OP na krmení divé zvěře v zimě. 

MOJE SPOKOJENÉ BRRUUUM: 

Komanč se pečlivě stará o nástěnku a Kutil, ačkoli byl nachlazen přišel 
aspoň na chvíli na sněm.  

P.S. Po zjištění, že onemocněl obuvník, hrozí  Dratvi, Smole, Šídlu 
a cvokům VYSOKÁ NEZAMĚSTNANOST.  :-)) 

s přátelským pozdravem za sebe a za Medvědy 

HELČA 



 
Vlci 

 
Naše družinovky jsou někdy opravdu náročné !!! 
 
 

Stránka Vlků 
Uběhl další měsíc a zase je tu naše družinová stránka. V měsíci lovu se událo mnohé 
a vzhledem k tomu, že to byl první měsíc skautského roku 2006/2007 bych vám 
chtěl sdělit naše nové složení. Tak ač je to zvláštní rádcem rodu jsem já (Netopýr) 
a ne Rajče jak mnozí doufali J. Podrádce máme dva, protože své členy ještě stále 
pořádně neznám a družina dala 
stejně bodů Rajčeti a Ká dokonce 
i v opakovaném hlasování. A dále 
máme členy, kteří nemají řádnou 
organizační hodnost, ale i tak by 
bez nich naše družina nefungovala 
a to Honza, Býček, Top a Rys. 
Takže jsme družina mladších členů, 
přesto se snažíme něco se naučit 
a postavit se Káňatům…(ovšem 
pravda je spíš, že se je snažím já 
něco naučit, než aby se sami 
rozhodli, že se chtějí taky vzdělat 
a postavit Káňatům, ale 
samozřejmě i Medvědům). Moji 
členové se v měsíci lovu snažili 
ulovit co nejvíce bodů do etapové hry, ale nejenom body, ale i nějaké známky, 
a i když sám sběratelem nejsem, nechávám Vlkům prostor pro výměnný obchod 
a sběratelství. Během měsíce jsme hráli kratší nové hry, které můžete najít na naší 
nástěnce. Dále jsem se věnovali přírodě a snažili se naučit něco málo ze stromů, 
keřů a rostlin (samozřejmě v přírodě). Dále jsme vyvíjeli aktivitu ve směru 
semaforu, u kterého jsme se naučili zatím první okruh a zkoušíme druhý. Jinak 
máme i družinovou etapovou hru, za kterou je slíbená nejlepšímu rytíři sladká 
odměna a malý dárek o kterém se doví až skončíme. Jinak jsem velmi rád, že se 
nám podařilo vyhrát měsíční bodování i když si nejsem jist, za co to máme.  

A teď něco 
k rodovému 

životu v kmeni 
popřípadě 

družinovému 
životu v oddíle. 
Měsíc, stejně 
jako celý rok 
byl započat 
Zahajovačkou, 

kde jsem měl 
na začátku 
100% - nikoho 
jsem neměl 

a všichni 
(nikdo) přišli J 
a na konci jsem 

měl 
xx%docházku, 

protože ti kdo 
tam byly ti tam byly…kdo to byl si už bohužel nepamatuji. Zahajovačka se povedla, 
zahráli jsme si, zakopali listinu, nevykopali novou…co dodat. Další akcí byl Jarmark. 
O tom si určitě přečtete mnohé jinde, já jen dodám, že docházka je téměř 



nevypátratelná, ale kdo tam byl ten 
tam byl. Další akcí byl Den dobrého 
skutku, kde jsem měli jediný úkol 
a každý ho pochopil – posbírat 
odpadky! Tato akce byla prospěšná 
nejen pro přírodu, ale i pro všechny, co 
ještě nepoznali že lidské odpadky nám 
příroda neposbírá. Nevím, kolik hodin 
jsme tam strávili, ale rozhodně to mělo 
smysl. Když jsem odcházeli bylo celé 
okolí silnice čisté. A tak si myslím, že si 
zaslouží pochvalu všichni, kdo tam byli 
a pokárání kdo nepřišli!!! Další akcí oddílu, ale ne družiny byla Pangea, ale protože 
jsem byl jediným zástupcem družiny, nemůžu hodnotit z pohledu rodu. A poslední 
akcí a když ne tohoto měsíce ale měsíce Padajícího listí, přesto se uskutečnila před 
uzávěrkou a tak se o ní taky zmiňuji. Jsem velice rád, že jsme měli plné obsazení 
i když Rajče přijel později. Sněm byl pro celou družinu první vícedenní akcí a tak 
jsem se trochu bál, jak to dopadne, ale nakonec byli všichni poslušní a chovali se jak 
by se chovalo vedení v jejich letech, kdyby jeli poprvé na vícedenní akci J. Tak to je 
skoro vše…ještě zde, doufám, naleznete anketu : Jak si čtou Vlci Březovou kůru. 

A teď slibovaná anketa:  

Otázky: Kam se jelo na 6-ti denní yksuiapy po táboře?(Slovensko)  

Kdo vyhrál táborového iron mana z mladších?(Ret)  

Kdo je v čele slavné třináctky?(Mičinikwa)  

Jaká bude další akce?(družinová výprava)  

Jaká je v BK chyba?(je dvakrát vytištěna jedna strana a Tarzanův článek je napsán 
Drakovi.  

Hlod od nejmenovaného člena: Ale já jsem po táboře na žádné yksuiapy 
nebyl, jak to mám vědět (jak vlci čtou BK …J) 

Když není napsaná odpověď = nevím.  

Býček – 1.SLOVENSKO, 5. změna stran 

Top – 1.Bouda 

Rys – 2. Šmodrch (Šmodrchu máš důvěru) 

Rajče – 2. RET, 4. florball, 5. rozmazaná strana 41 

Honza –  

Ká – 5. Nápis moc nahoře 

Obrázek si udělejte sami!! Pro přehlednost jsou všechny správné odpovědi 
podtrženy. Musím uznat, že to není moc pěkné, ale polehčující okolností zůstává, že 
na to měli jen neděli a pondělí… 

PS: už to asi není stránka Vlků, ale stránky Vlků. 

Netopýr 

Néťo, super, pochvala!!! Kéž by si z tvé dvoustrany vzaly příklad i ostatní rádci. 
TATEYOPAH 

 
No comment 



Bodování 
 Takže, bodování se nám rozběhlo a veřím že všichni z vás nenechají nic 
náhodě a budou bojovat o co nejlepší umístění neboť to jak se umístíte uvidí celý 
kmen! 

Javorová nažka za měsíc Lovu – Září 2006 

Dále chci říci že aktuální  
bodové menu bude vždy 
vyvěšeno na nástěnce, kde bude 
i transportní krabička do které 
budete v případě potřeby 
vhazovat odpovědi na aktuální 
témata. Po celý rok v bodování 
bude hrát velkou roli vaše 
kvalita psaní deníků a nejen 
psaní, lepení diplomů a dalších 
možných obrázků. Ale pozor! 
Jelikož každý z vás je různě 
starý bude se hodnotit rozdílně 
ten nejmladší a ten nejstarší, 
takže každý má stejné šance. 
Dále se bude hodnotit velmi 
úroveň nástěnek, na kterou 
může každý i tou troškou 
přispět, ve výsledku dostane 
vždy každý člen rodu za vítěznou 
nástěnku v měsíci extra body! 
Tento měsíc vyhrál rod Káňat, 
ale velmi těsně, neboť žádný 
z rodů nepředvedl jak by taková 
správná rodová nástěnka měla 
vypadat. Tak se snažte! 

OHIYESA 



Orlí pero T-14, pokračování 
g)  LOVECKÉ OHNIŠTĚ 

Toto ohniště se používá poměrně často, 
ať už jako kuchyňský oheň při vandrování, či zdroj tepla při hraní na kytaru, kdy si 
posléze zalezete hned vedle pod celtu a občas přihodíte polínko. Praskání ohně vedle 
vás, hvězdné nebe nad vámi a les všude okolo.  

h)  ROŽEŇ 

Kdo by se občas nezúčastnil pečení 
kuřat nad ohněm. Dobrý kuchař má 
připravenu speciální marinádu, kterou potírá 
maso a při stékání tuku do rozpáleného ohně 
se linou libé vůně, které nutí všechny 
přítomné, aby se jim slinami plnila ústa. 
Nedočkaví mlsouni většinou nevydrží čekat a 
jídlo jedí nedopečené, ale kdo vydrží, pozná, 
co je to výtečná pochoutka. 

i) KUCHYŇSKÉ OHNIŠTĚ 
KOMBINOVANÉ 

Kuchyňských ohnišť je asi 
stejné množství jako kuchařů a 
nezřídka se vaří i na hranici či 
loveckém ohništi. Na obrázku vidíte 
kombinaci dvou nejběžnějších 
kuchařských ohnišť: ROŠT(j) a ZÁVĚS 
PRO KOTLÍK (k). Obě „kuchařské 
vychytávky“ jsou počítány jako 
samostatné druhy ohnišť. 

l) POLYNÉSSKÉ OHNIŠTĚ (též 
Čínský hrnec) 

Oheň se občas musí přenášet a na to je vhodný velký hrnec. Asiaté a 
obyvatelé ostrovů Oceánie používají na svých lehkých loďkách kameninové hrnce 
v nichž hoří oheň. My občas na táboře potřebujeme přenést rychle oheň na velkou 
vzdálenost a pak stačí do kotlíku nabrat popel se žhavými uhlíky, a na místě 
rozfoukat. 



m) OHEŇ NA SNĚHU 

Také na sněhových pláních je potřeba občas rozdělat oheň, ale jak na to, 
když sněhu je tolik, že jej nemůžeme odhrabat a zima už nám zalezla pod nehty?  

 Abychom rozdělali oheň, musíme nejprve pokrýt ohniště větvemi 
tak hustě, aby nám vznikl rošt nad úrovní sněhové vrstvy. Pokud je sníh rozbředlý, 
musíme nařezat silná polena a teprve na nich rozdělat oheň - zde už pak volíme 
libovolný tvar, mě nejlépe vyhovuje nízká hranička s rošty.  

n) OHEŇ VE SKÁLE 

o) OHEŇ V JÁMĚ 

Někdy se můžeme dostat do situace, že jsme v přeschlém jehličnatém lese, 
potřebujeme rozdělat oheň, ale bojíme se, že by naše snaha mohla skončit 
požárem. Zde pak máme dvě možnosti: tou jednodušší je najít skálu s plochou či 
ďolíkem pro ohniště, tou těžší vykopat hlubokou jámu, čímž se dostaneme až na 
jílové podloží. Obě tato ohniště jsou dosti pracná na přípravu, ale někdy prostě není 
jiná možnost. 

Vypsal jsem zde všechny základní druhy ohnišť, které znám, či o kterých se 
zmiňují tábornické příručky. Nežli začnete vykřikovat, že znáte dalších deset druhů, 
zkuste se nejprve zamyslet, zda se nejedná pouze o drobnou úpravu druhu, který je 
zde uvedený. Ano, narazil jsem na všemožné kuchyňské, lovecké či družinové 
ohniště, ale nakonec jsem vždycky zjistil, že jediné co je jiné, je název a jeden či 
dva nepodstatné detaily. Podle mého názoru je počet druhů omezen, pokud udělám 
hranici do trojúhelníku či do hvězdy, bude to pořád hranice, byť se zajímavým 
tvarem. Kuchyňských „vychytávek“ je samozřejmě více než rošt, závěs a rožeň, ale i 
zde pak už jde pouze o rozšíření již existujících nápadů.     

Sepsal Tuwanakha 



To, co nám minule vypadlo… 
Zde si můžete konečně přečíst, co nám z táborového čísla vypadlo… Zde je strana 9 
a na druhé straně strana tuším 41. 

Pokračování cyklovýpravy 

… Se snižující se nadmořskou výškou zase rostla teplota a tak jsme kousek před 
Rýmařovem sundali bundy (nejsem si jistý, jestli i Tateyopah, já určitě), dojedli 
poslední zbytky jídla a doufali, že v Rýmařově bude otevřený obchod.  

Naše obavy ze čtyřicetikilometrové jízdy s prázdným žaludkem zahnal 
rýmařovký Plus. Nakoupili jsme, přesunuli se na lavečku na náměstí, kde jsme 
v příjemném nastávajícím podvečeru doplnili energii. Mraky prořídly a tak jsme 
v probleskujících slunečních paprscích s chutí vyjeli na další cestu, stále většinou 
skopce. Nejdřív nás ještě čekal zvlněný terén nejjižnějších jesenických kopečků, pak 
ale přišel další souvislý sjezd od Tvrdkova do hanácké roviny kolem Libiny. 
V parádním prosluněném podvečeru to byla opravdu příjemná odměna, cestu jsem 
si užívali a cyklistika tady zase jednou ukázala svoje kouzlo. Nějakých sto kilometrů 
v našich nohách nám nemohlo vadit. Za Libinou nás čekalo poslední stoupání 
k hrabišínské zastávce. Tady už se únava projevovala, ale domů to nebylo daleko, 
takže kolem sedmé jsme byli spokojení a unavení doma. Vydrželo počasí, kola i my, 
čili naprostá spokojenost. Tateyopův tachometr ukazoval něco přes 140 kilometrů, 
což je s přehledem orlí pero. Už se těším, že příště vyrazíme zase a třeba ve větším 
počtu. 

Stopař 

Na internetu si můžeš editovat své údaje! 
Opět je tu zmínka o našich internetových stránkách. Přes 
prázdniny je sice návštěvnost tradičně o něco nižší, ale jinak 
se náš oddílový web v uplynulých měsících těší celkem slušné 
návštěvnosti, řadou vzkazů, často pochvalných a to zdaleka 
nejen od členů oddílu a myslím, že i nadprůměrné aktualizaci 
(ve srovnání s jinými skautskými weby například v našem 
okrese). 

Každý člen oddílu s přístupem na internet by sem 
měl občas kouknout, nechat vzkaz, případně zaktualizovat 
své údaje. Pokud se vám nelíbí, že u vašeho jména není 
adresa nebo telefon, je to jen na vás. Stačí na pravé liště 
vyplnit svůj login a heslo, čímž se přihlásíte do „Intranetu“ 
a hned si svoje údaje můžete měnit. Stejně tak je možné 
v sekci „Ohnivectví“ zapisovat svá splněná OP, aby celý svět 
viděl, jak na tom kdo s OP či Mistrovstvími jsme. Opět 
v podsekci „Editovat OP“ zadáte své jméno (login) a heslo a pak je to snadné. Kdo 
svůj login a heslo nezná, stačí se mě zeptat (napsat email nebo na ICQ) a rád 
každému jeho přihlašovací údaje změním. Tak věřím, že s pomocí každého z nás 
budou naše stránky zase o něco aktuálnější a pomůžou tak v komunikaci mezi námi 
všemi. 

Stopař 

Tohle je správně vytištěná strana 9 184. – 185. čísla BK 



Pokračování družinové stránky Vlků 

…Druhý den jsme pokračovali na Boudu, kde jsme se měli setkat s ostatními 
družinami, a taky že jsme se potkali. Káňata tam byly první, mi druzí a poslední 
přišli Koníci. Po prohlídce dělostřelecké tvrze Bouda (o které vám neřeknu protože 
jsem zůstal venku) jsme pokračovali do Mladkova a odtud jsme jeli do Králík na 
bazén. Poté jsme se vrátili do tábora. Dále bych chtěl ještě pochválit ty, kteří si 
dokázali na táboře splnit Nováčkovskou Zkoušku a ještě více ty, kteří si kromě NZ 
splnili i nějaká OP a nechali si je uznat. A když už jsme u sněmu tak bych rád 
upozornil,  

že tento sněm byl pro řadu členů první nebo možná druhý v životě a už 
měli svá první OP, vašte. Dále bych chtě oznámit, že naše družina stejně jako 
ostatní bude změněna. Jestli chcete vědět budoucí rozdělení družin, tak přijďte na 
zahajovačku dne 4.9.2006 v 16:00 u starých kasáren. Na táboře spoustu času 
vyplnil výborný program o kterém bude psát samo vedení a já už své napsal tak 
končím svůj zápis slovy „příště zas“. A stejně jak mnozí se těším na příští tábor. 

 P.S: Tábor 
je nejlepší akcí roku.  
Co dodat.  

 

 

 

 

 

 

 

Netopýr 

Celý tábor na 
jedné „kupě“ 

 



Pověsti z Jesenicka – Zlatá Opava 
Poslední zbytky zimy smyl noční déšť. Kalné vody nesly kry po proudu. Pak voda  
klesala a proměnou odstínů jarního slunce se zbarvovala do všelijakých žlutých 
odstínů.  Bylo to opravdu jen mocným sluncem? Ne, ne, vlnky se zlatily jenom 
tehdy, když se ten rudý kotouč rozhodl políbit zlato či valouny železné rudy na dně 
toho horského potoka.  

Na soutoku tří řek se jednou zastavili hledači zlata. První se zahleděl do 
jejich hladin a pravil, že jedna je bílá, druhá černá a třetí zlatá. Druhý přikývl. Bylo 
tomu tak. U ohně o zajímavém zbarvení tří horských toků debatovali i s ostatními 
zlatokopy. Nemohli se dočkat rána a pevně věřili, že v té žluté řece budou k nalezení 
zlatá zrna. Nebyla, a tak se Zlatá louka nad Karlovicemi brzy vylidnila. Jen tři kopáči 
vytrvali a věřili, že někde nahoře v lese musí být jeskyně, ze které se zlatý písek 
sype do vody a vydali se takovou skálu najít. Nenarazili na nic, po čem tolik toužili. 
Utrmácení a zklamaní se utábořili tam, kde je dnes Vrbno. Zůstali tři dny, jak se 
domluvili. Svědomitě prohlédli i Sokolí potok, po zlatu však ani památky. Jen 
velikého pstruha ulovili, velkého jak mužská paže. Dal mnoho práce, než ho zdolali 
a z řeky vytáhli. To byla jejich slavnostní večeře na rozloučenou, neboť byli 
rozhodnuti hledání bohatství zanechat.  

Oheň dohořel a Jan, Michal a Tomáš, zmoženi neúspěchem, se začali hlasitě 
hádat. Důvodů ke sváru bylo dost. Došly jim zásoby, byli unavení, zarostlí, pohublí 
a už bez víry v úspěch. Nakonec sporů zanechali a usnuli. „Vstávejte,“ budil je 
shrbený stařec v půlce noci a sám přihodil na oheň suché větve, aby se oheň znovu 
rozhořel. Kde se vzal, tu se vzal, ani se moc nedivili, přisedli k plamenům a povídali. 
Neměli pocestnému ani co nabídnout. Stařec trpělivě vyslechl všechno o jejich 
trápení, pokýval hlavou a na dlani jim nabídl velkou hroudu zlata. Michal po ní vztáhl 
ruku, ale děda ten zlatý kámen hodil do řeky. I v měsíčním světle bylo vidět, jak se 
hrouda rozpadla, a jak voda odnáší zlatá zrníčka proudem dolů. „Tam si ho 
posbírejte a jestli vydržíte, dám vám další. Nehleďte však jen po zlatu. V mých 
horách jsou ještě i jiné vzácné kovy,“ pravil Praděd a jak se tajemně zjevil, tak 
i zmizel.  

Poslechli. Zlato posbírali a nakoupili za něj jídlo i oblečení. Poté se vydali 
hledat dál až nalezli železnou a měděnou rudu. Dali hlavy dohromady, postavili pece 
a  kovárnu a později založili osadu, kterou nazvali Vidly. Proč? Podle příhody, kdy 
museli obrovského pstruha ubodat vidlemi, aby ho vůbec ulovili. Tak veliké ryby 
v jesenických vodách tehdy žily. 

I v řece, jež nosila jméno podle dědovy zlaté hroudy, ve Zlaté Opavě. 

Literatura: V. Hanák, Zpívající vody. 

TATEYOPAH 



Kočičky 
Při výpravě zvané Pangea jsme se setkali na klubovně 6 oddílu skautů a skautek A 
je to! s kočičkami, velice se nám líbili a proto se kochejte těmito veselími obrázky, 
odpovědi si nechte pro sebe, body do bodování za to nejsou. 

Která kočička nesbírala a jen se vozila na vlečce? 

  

 Která kočička chytla ptačí chřipku? 

  

 Která kočička se netěší na jaro? 

  
Která kočička touží být drakem? 

  
Která kočička šla z Brna do Brna 

 

 

 

OHIYESA, TATEYOPAH 
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